
tive ale com.pozntorului, prezerube in programul de 
sală, îndeosebi cu aserţiunea că a deşurubat muzica 
lui Bach din contextul ei C'Ultillral pentru a încerca 
aJucerea ei i'n plianul naturii" ( ... ! ?) Compozitorul 
are destule resurse creatoare personale. Cu atit mai 
ciudat ni se pare să se alinieze deliberat la unele 
mode pasagere. Oricine poate avea spirit de frondă ; 
oricine are dreptul să fie un iconoclast declarat. Dar 
credem că Bach se cuvine lăsat în măreţia sa şi nu 
folosit drept „cap de turc" şi degradat pentru tot 
soiul de elucubraţii muzicale, care dintre care mai 
năstruşnice. Dar nu uităm pe pi_anista Alexandrina 
Zorlea:nu care se afirmă totdeauna în chLp deosebit 
de pozitiv cind este vorba de prezentarea muzicii 
contemporane. 

Am urmărit, ca totdeauna cu interes, Passacaglia 
pentru orchestră de Webern. &te prima sa lucrare 
atonală în stil schonbergian dar încă ataşată de tra
diţie. Tema este reluată variaţional ca în orice pas
sacaglie clasică. Remarcabila culoare timbrală a fost 
realizată cu multă fineţe de Ludovic Baci ca şi cres
cendo-urile apoi diminuendo-urile succesive, precum 
şi lirismul gingaş exprimat de viori. 

In Concertul în Mi major pentru vioară şi orchestră 
de Bach, solista Silvia Marcovici a dov~it, o dată 

mai mult, că stăpineşte cu uşurinţă instrumentul său ; 
de asemenea, că dispune de un ton fruml)s, de mare 
claritate şi de o deplină justeţe. Violonista care are 
mult temperament nu trebuie să se consume însă în 
flexiuni exagerate ale bustului, cu aruncări, pe spate, 
apoi cu reveniri şi aplecări subite, totul de o mobi-

litate exterioară excesivă, care dă impresia falsă că 

face eforturi mari pentru a cinta - ceea ce nu e 

ni.ci pe departe cazul. In Adagio s-,a manifestat însă 

nu numai cu sentiment dar şi cu ţinuta adecvată, 

cu contenenţă, cu o frazare îngrijită. 

In ceea ce priveşte interpretarea propriu-zisă, tre

buie evitate, ill1.deosebi vind e vorba de Bach, acele 

contraste dinamice prea mari, cu căderi bruşte de 

intensitate sonoră - de unde unele momente de ade

vărat fading cind de-abia se mai auzea. 

Ludovic Baci care a încheiat concertul cu Variaţii 

de Reger pe o temă de Mozart a vădit şi de data 

aceasta remarcabilul său profesionalism. Lnvestighează 

cu pasiune cele mai diverse domenii ale muzicii, în 

concertele sale aducind mai totdeauna noutăţi de in

teres artistic. E.5te un şef de orchestră foarte price

put, talentat şi de o exemplară modestie. 

Cvartete 

Cvartetul „Pro-Arte", desprins din sinul Filarmoni

ci.i, a cărui contribuţie la promovarea muzicii de ca

meră este notorie, a încheiat ciclul „Cvartetul ro

mânesc" prezentînd trei lucrări ale genului. 

Am urmărit Cvartetul no. 2 de Dumitru Capoianu, 

alcătuit din două mişcăr'i Allegro care încadrează un 
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Aăagio (a se vedea analiza în cuprinsul prezenbuliu.i 
număr al Tevi5tei noastre). 

L::i. 80 de ani, Ludovic Feldman se doved~te neo
bosit prolific. Sub titlul de Trei studii de concert 
oom~ozitorul a prezentat trei mişcări l,a care dacă 
nu iau parte chiar toţi membrii cvartetului, în schimb 
apare un al 5-lea factor, un percuţion;st. 

Lucrarea se prezintă ca un cumul al un()!" probleme 

de execuţie dintre cele mai dificile - compozitorul 

urmărind anume acest lucru, socotind că arr putea 

servi astfel unor scopuri pedagogice. Deosebit de 

acest aspect am reţinut însă duetul celor două viori 

din parte3 I, un duet desvoltat, acompaniat de o 

seamă de elemente de percuţie, cintul solo foarte 

liber şi de bogată expresivitate al violei din partea 

a II-a, Lento, precum şi acel Allegro impetuoso final 

realizat cu o interesantă partidpare oontrapunctică 

a celor 5 muzicieni. 

în sfirşit, Cvartetul Consonanţelor de Pasoal Ben

toiu. A fost ca o îmbăiere într-o maire de sonorităţi 

calde, eufonice, de o consonanţă ou totul agrea.bilă. 

Compozitorul a urmărit anume să realizeze o lucrare 

cu totul tonală, convins fiind că mai curind sau mai 

tirziu, ,,evoluţia artei sunetelor va aduce inexorabil 

reintrarea consonanţei". Fără să fim şi noi la fel de 

convinşi, trebuie să spunem că am ascultat acest 

cvartet cu sentimentul cel mai afirmat al unei de

pline satisfacţii de ordin senzorial. Am î!nceroat un 

sentiment de plenitudine, de neoboseală auriculară şi 

de chietudine sonoră. Aproape că nu ne venea să 

credem că se mai po1te scrie şi aşa ... Stilul lucrării 

a apărut unitar şi am savurat din plin acel unison, 

în spil"'it enescian, cu care a debutat Larghetto care 

reprezintă o muziică de mare sensibilitate şi de inte

riorizare, predispunind La o meditare senină. Foarte 

agreabilă şi muzica melodioasă din ultima mişcare, 

Allegro molto moderato. Nu vom reda din aproape 

în aproape, tot ce-am notat noi de-a-lungul acestui 

cWirtet reali:z.at cu talent şi cu meşteşug. Am sesizat 

unele rezonanţe de muzkă spaniolă, in mişcarea 

Giusto precum şi de muzică, uşoară, sincopa.tă, con

temporană în Final - ceea ce nu e rău. Ni s-a pă

rut curios însă că Pascal Bentoiu a sucombat la rin

dul său modei actooJ.e, tra:nsform.înd cutiile de re

zonanţă ale itnstrumentelor de ooaroe în instrumente 

de percuţie. Interpreţii - eminenţi Varujan Cozighian, 

Avy Abramovici, George Popovici şi Alfons Caipita

novici (la care s-au alăturat în Studiile de concert 

de Feldman şi virtuozul percuţionist Nioolae Albu

lescu) se pare că s-au lăsat uşor convinşi să-şi bată 

instrumentele lor cu degetele... Să sperăm ÎI15ă că şi 

această modă va fi trecătoare. Relevăm ÎII1 încheiere, 

oa o notă generială, ţinuta artistică a formaţiei „Pro 

Arte" şi rolul jucat în promO\iarea cu succes a genu

lui cameral în sălile noastre de concert. 
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